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MISSATGE
PRESIDENT



Aquest ha estat un any de recuperació per al comerç i la restauració de Barcelona. 
La confirmació de la continuïtat del Mobile World Congress a Barcelona fins al 
2030, així com altres esdeveniments previstos, han estat bones notícies per a 
l’activitat econòmica de la ciutat en l’actual context de recuperació. L’ampliació 
d’horaris comercials també ha significat un pas pel turisme i ha estat fruit d’un 
acord consensuat entre totes les entitats implicades; és necessari emplaçar-nos 
també per a redefinir el futur del model turístic i elaborar conjuntament un relat 
de ciutat que sigui diferencial, i que exalti els valors de Barcelona com a ciutat 
singular i única. 

Les dades de despesa i arribada de viatgers al llarg de l’any han estat bones i 
molt bones. Tenim la sort que Barcelona és una ciutat amb grans potencials, fet 
que ha permès la desestacionalització del turisme de sol i platja cap a un turisme 
cultural, gastronòmic, esportiu, de congressos, de negocis i de compres. En 
aquesta tornada a la normalitat, al llarg d’aquest any des de Barcelona Oberta 
hem treballat per reprendre el debat sobre el model de gestió i promoció del 
turisme de la ciutat i orientar-nos a un turisme de valor afegit, que potenciï totes 
les disciplines turístiques que té incorporades la nostra ciutat. 

Per aquest turisme de valor afegit és important poder gaudir d’una experiència de 
viatge completa, el que inclou allotjaments de qualitat, la cultura, l’arquitectura, la 
gastronomia, l’esport, la seguretat, l’experiència de shopping i l’agilitat del tax free, 
entre altres. Tots aquests factors influeixen en la percepció del viatger sobre la 
seva experiència i, en aquest sentit, disposar d’una millora de les connexions com 
l’ampliació de l’aeroport del Prat, és crucial perquè Barcelona escali posicions en 
la llista de destins prioritaris per aquest turisme de valor afegit. 

En aquesta línia, amb la celebració del nostre Summit anual, vam voler posar 
l’accent en el context pròxim de renovació del govern municipal de Barcelona, 
consultant a alcaldes d’altres ciutats espanyoles i europees les seves best practices 
en l’àmbit comercial i turístic d’una banda i, de l’altra, organitzant un debat amb 
experts en diferents àrees clau per a l’activitat comercial, com són l’habitatge, la 
mobilitat, la sostenibilitat, l’immobiliari comercial, la promoció i la tecnologia. 

Des de Barcelona Oberta volem mantenir una interlocució fluida amb el nou 
govern, amb la voluntat de poder col·laborar en les decisions que impacten sobre 
l’activitat econòmica de la ciutat. Només junts podem co-crear el millor futur per 
a Barcelona.

Gabriel Jené
President de Barcelona Oberta 
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1.1. PRESENTACIÓ I MISSIÓ 

Barcelona Oberta neix l’any 2014 a partir de 
l’impuls de diferents entitats associatives 
representatives d’importants àrees de l’àmbit 
comercial, turístic i veïnal de Barcelona, amb 
un propòsit ferm: proposar que la ciutat 
de Barcelona sigui designada “Destinació 
d’Interès Turístic”. 

A partir d’aquesta primera fita, l’objectiu de 
l’entitat és que la ciutat pugui determinar 
unes zones turístiques concretes on 
permetre l’obertura en diumenges i festius, 
sense que hagin d’afectar a altres àrees de 
Barcelona. Tanmateix, l’entitat entén que 
l’aplicació d’aquesta mesura a certes zones 
de la ciutat pot ser restringida a èpoques 
concretes de l’any que comprenguin les 
temporades de major activitat turística 
(primavera i tardor) i durant la celebració 
d’aquells esdeveniments de gran 
rellevància per a la ciutat, que comporten 
una massiva arribada de visitants.

L’ENTITAT 
VOL IMPULSAR 
UNA BARCELONA: 

Oberta al món

Oberta a les 
necessitats 
de la gent

Oberta als 
barris i als veïns 

Oberta a la 
cooperació

Oberta a les 
oportunitats

Oberta a la 
societat

Oberta a 
l’empresa

Posicionar Barcelona com 
a ciutat de compres de 
referència mundial.

Adaptar els horaris comercials al 
funcionament de la ciutat (atenent 
a les seves àrees territorials i a 
l’agenda d’esdeveniments clau), 
i de les persones (residents, 
visitants i turistes).

Diversificar i descentralitzar 
el turisme de compres; 
apostar per la convivència 
d’usos de
l’espai urbà.

Apostem per la col·laboració 
públic-privada en les 
decisions de promoció, 
gestió del
turisme i nous projectes de 
ciutat.

Per les empreses (la 
captació de noves inversions 
i projectes de retail per la 
ciutat,) i les
persones (talent i ocupació).

Corresponsabilitat i 
col·laboració amb l’entorn 
promovent un model 
sostenible de ciutat 
d’acollida.

Explorar nous models de 
gestió basats en l’experiència 
comercial-turística de l’espai 
urbà.
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1.2. QUI SOM 

Barcelona Oberta és la unió d’eixos comercials i actors privats que representen el turisme de 
compres i comparteixen una visió del paper econòmic i social del retail de Barcelona.

17

16

2

14

23

23

23

15

13
19

20
21

8

7

4

3

1

6

9

5

10

12
11

18

22

10

B
ar

ce
lo

n
a 

O
b

e
rt

a



EIXOS COMERCIALS
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Diagonal Boulevard

Associació Front Marítim 
Barceloneta

Associació d'Amics i Comerciants
de la Plaça Reial

Federació d'Associacions
Barna Centre

Porxos del Port
Associació Born Comerç

Associació Rambla Catalunya

Associació del Passeig de Gràcia

Associació Gaudí Shopping

Arenas de Barcelona

Diagonal Mar
El Corte Inglés

Xarxa de Comerç Divers
L'Illa Diagonal

Fem Raval
FEM (Fundació El Molino)

Pelai Centre i Rodalies

Amics de La Rambla

Agrupació de Comerciants
i Industrials de la Barceloneta

Som Sant Antoni Unió
de comerciants de Sant Antoni
Mercat dels Encants
de Sant Antoni

L'Eix Sagrada Família

Westfield Glòries
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1.3. QUÈ REPRESENTEM 

23

90%

+ de

3.000

+ de

50.000

Empresaris

Unió d’Eixos Comercials
Turístics

ORGANITZACIONS

Els 23 principals eixos 
comercials i turístics de 
Barcelona

TEIXIT ECONÒMIC

Eixos amb l’índex 
d’aprofitament 
del teixit 
comercial (IATC) 
del 90% 

LLOCS DE TREBALL

+ de 50.000 llocs de 
treball (comerç, serveis, 
restauració i hostaleria)

EMPRESARIS I 
PROFESSIONALS

Emprenedors 
apassionats i
amb vocació 
de servei

RETAIL I PATRIMONI

Més de 3.000 establiments 
patrimoni històric, comercial 
i cultural
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CONSENS
Apliquem sempre el seny i el diàleg.

PROFESSIONALITZACIÓ
Mantenim el valor de la gestió en mans de professionals 
independents.

EXPERIÈNCIA
Anys d’experiència en l’evolució del comerç a la ciutat i 
ampli coneixement del consumidor d’avui.

SOSTENIBILITAT
Equilibri entre les relacions econòmiques, les necessitats 
socials i el medi ambient. Facilitem la funció integradora i 
social del comerç.

UNITAT
Fomentem la cohesió i el debat per tenir una veu forta 
davant les administracions i l’opinió pública.

1.4. VALORS
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SERVEIS

Acompanyament als Eixos 
Comercials en el desenvolupament 

de les APEUS, plans de 
competitivitat, projectes i 
peticions a l’administració, 

entre altres.
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LOBBY

PROMOCIÓ

NEGOCIS: BCN Marketplace, 
APEUS, Bonus Consum, ajuts i 

subvencions, digitalització.

CIUTAT: 
Campanyes promocionals, 

Il·luminació de Nadal 

URBANISME I 
MOBILITAT

Consensuar polítiques 
de mobilitat de BCN 
favorables als eixos

SEGURETAT

Defensar el comerç. 
Multi reincidència i 

judicis ràpids

ZGAT

Defensar uns horaris 
comercials en línia 
amb les principals 

ciutats del shopping 
turístic
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1.5. ÀREES ESTRATÈGIQUES 2022



Els nostres objectius per a l’any 2022 són els següents: 

1. Promocionar internacionalment Barcelona i posicionar-la com a ciutat de compres 
de referència mundial, aconseguint un equilibri entre els eixos comercials de centralitat 
i els de proximitat de les trames urbanes de tota la ciutat.

2. Promoure l'economia d'escala i els serveis compartits entre les associacions 
membres, oferint-los serveis i beneficis exclusius.

3. Donar suport a les entitats membres perquè puguin realitzar les seves accions de 
promoció i dinamització comercial, així com per promoure la seva professionalització 
i excel·lència.

4. Dotar el teixit comercial organitzat de la ciutat de recursos i eines per promoure 
l'associacionisme comercial i la participació activa del sector en la presa de decisions.

5. Promoure el debat obert, divers i ampli sobre qüestions que afecten directament els 
sectors comercial i turístic de la ciutat.

6. Descentralitzar el turisme diversificant els eixos de polaritat turística per promoure 
que el turisme de compres s'estengui per tota la ciutat, preservant aquell comerç que 
permet atendre la demanda interna i fer sostenibles els interessos del sector turístic 
amb els dels veïns i les veïnes.

7. Fomentar el model de les APEUs com a nova realitat de gestió dels eixos comercials 
i promoure la seva adaptació a la realitat de la ciutat de Barcelona.

8. Vetllar per l'ocupació de qualitat en els sectors del comerç i el turisme.

9. Treballar amb RSC i RSE, implicant els eixos associats en les accions de millora dels 
seus territoris i àmbits d'actuació: Barcelona Oberta - Territori socialment responsable.

1.6. OBJECTIUS 2022
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PATROCINADORS

SPONSORS

16

B
ar

ce
lo

n
a 

O
b

e
rt

a

1.7. PATROCINADORS, PARTNERS, SPONSORS I 
     COL·LABORADORS



PARTNERS

AMB EL SUPORT DE:
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INTERNA
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2.1. JUNTA BARCELONA OBERTA 

Les Juntes de Barcelona Oberta s’han celebrat a les 9h del matí i en format híbrid (on line i 
presencial), en les següents dates:

21 gener
8 de març
19 d’abril
7 de juny (Junta i 
Assemblea)
Juliol dinar d’estiu
6 de setembre
18 d’octubre
29 de novembre
Desembre dinar de Nadal

Gener

Febrer

Març  

Abril

Maig

Juny

Juliol

Agost

Setembre

Octubre 

Novembre

Desembre

Fotografia d’una Junta (esquerra) i d’una reunió amb Gerents de Barcelona Oberta (dreta)

Dinar de Nadal 
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Al mes de maig es van incorporar a Barcelona Oberta com a nous socis els centres El Corte 
Inglés i el centre comercial Diagonal Mar. 

La direcció i la presidència de l’entitat van valorar la conveniència de presentar a Barcelona 
Oberta com a Entitat d’Utilitat Pública. 

Ja tenim tota la informació enviada als advocats: memòries econòmiques, projectes, dossier, 
cartes de suport d’organitzacions, administracions i persones rellevants. Restem a l’espera de la 
resolució definitiva.

2.2. REUNIONS DE GERÈNCIES 
      DE BARCELONA OBERTA  

Al llarg de 2022, Barcelona Oberta ha 
organitzat diferents reunions amb els gerents 
dels seus eixos comercials per compartir la 
situació de les seves zones comercials, els 
seus plans de dinamització
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2.1.1.  INCORPORACIÓ NOUS SOCIS

2.1.2.  ENTITAT D’UTILITAT PÚBLICA



2.2. REUNIONS DE GERÈNCIES 
      DE BARCELONA OBERTA  

2.3. SUPORT ALS EIXOS COMERCIALS MEMBRES 

Després de la pandèmia, la situació de 
l’Associació Diagonal Boulevard es va 
tornar molt crítica, posant-se en perill la 
seva continuïtat com a associació. Des de 
Barcelona Oberta es va decidir constituir una 
Comissió gestora, formada per membres 
comerciants associats a l’eix de la Diagonal i 
altres professionals, amb l’objectiu d’intentar 
reactivar l’entitat. El primer pas va ser 
contractar la consultoria Procom Retail, 
que va realitzar una anàlisi en profunditat 
de la situació, tant pel que fa a l’estructura 
organitzativa com pressupostària.

De cara a la campanya de Black Friday 
i Nadal es van programar accions de 
dinamització, a més a més de la contractació 
d’un comercial per a la captació de nous 
socis. També es va llançar la campanya de 
comunicació “Estimem la Diagonal”. Vam 
aconseguir posar els llums de Nadal i s’han 
organitzat concerts, entre altres accions. A 
banda d’aquestes accions, s’està revisant el 
pressupost i les possibles subvencions.

2.3.1. SUPORT A LA REACTIVACIÓ DE L’ASSOCIACIÓ DIAGONAL BOULEVARD
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2.3.2. SUPORT A L’EIX BARCELONETA- ACIB

ACIB va patir la baixa de diversos membres 
actius de la Junta de l'associació.

També hi havia hagut una disminució de 
socis i es va decidir oferir suport de captació 
de socis, així com refer la nova Junta amb 

Accions del Pla de suport:

• Reunió de Junta per a remodelar-la després de les baixes, en espera de la convocatòria 
d’una assemblea extraordinària que n’esculli una nova junta definitiva.

• Proposta de 4 o 5 nous noms.

• Confecció d’un calendari de les properes Juntes i demanar compromís als membres 
actuals que puguin continuar exercint els seus càrrecs.

• Proposta d’un escalat de quotes en funció de la facturació, de la superfície, de la 
tipologia comercial, etc., de cada associat.

• Suport a Gerència per coordinar accions comercials encaminades a incrementar el 
nombre de comerços associats. La direcció de l’acció l’assumeix Avanza i Dommia per 
al suport gràfic de l’acció comercial.

• Suport a Gerència per a obtenir entrevistes amb actors institucionals del barri que 
vulguin optar a una quota de patrocini o a un patrocini per a accions concretes d’ACIB.

• Obertura als sectors dels serveis personals (perruqueries, estètica,...) i professionals 
(gestories, immobiliàries, farmàcies, dentistes,...), que no estan massa representats a 
l’associació en l’actualitat.

• Definició de les tipologies comercials representades a ACIB, per comunicar-se millor 
amb els associats.

la incorporació de més comerciants. Es va 
contractar a una consultoria per aquestes 
tasques de comercialització i a una empresa 
tecnològica per revisar les xarxes socials i 
aportar noves idees.
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2.3.3. PARADA BUS TURÍSTIC DE SANT ANTONI

2.3.4. MANIFESTACIÓ – SOM SANT ANTONI

Dos dels nostres eixos associats, Som Sant 
Antoni i Encants de Sant Antoni, ens van 
demanar suport per aconseguir que el barri 
de Sant Antoni tingués la seva parada en el 
recorregut del bus turístic. Es va fer la petició 

Amb motiu de la remodelació del Mercat de 
Sant Antoni, l’Ajuntament de Barcelona va 
adequar de manera provisional una llosa de 
formigó amb jocs infantils pintats al paviment, 
que es va convertir en un espai pel mercat 
de la misèria. Barcelona Oberta va donar 
suport als dos eixos comercials del barri, 
Som Sant Antoni i Encants de Sant Antoni en 
la manifestació a favor del desmantellament 
de la llosa, on es va aprofitar per demanar 
un Pla Urbanístic que recuperés el trànsit 
rodat a la ronda. Finalment, la llosa va ser 
desmantellada al novembre de 2022.

a Turisme de Barcelona i al Regidor Xavier 
Marcé i es va aconseguir guanyar aquesta 
nova parada en el recorregut turístic de 
Barcelona. 
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3.1. PROMOCIÓ DELS EIXOS COMERCIALS

3.1.1.  APEUs

3.1.2.  BONUS CONSUM I BCN MARKET 

Des de Barcelona Oberta col·laborem i 
acompanyem a tots aquells eixos que volen 
ser una APEU. També estem en contacte 
amb l’Oficina Tècnica de la Generalitat, i amb 
la cap de l'Àrea de Comerç, Marta Raurell i el 
tècnic Joan Morera.. 

Es tracta d’un procés llarg que comporta 
força tràmits (cens, pla estratègic, pla 
d’actuació, formació, identificació de l’Àrea 
APEU, comunicació per a garantir l’èxit de la 
votació, etc.). 

L’Ajuntament és el responsable de la creació 
d’una ordenança específica per a poder 

La campanya dels Bonus Consum ha tingut 
un èxit total, però a l’incentivar la compra 
presencial, les transaccions a la plataforma 
han estat nul·les. Això obliga a replantejar 
la viabilitat del projecte BCN Market. Hem 
tingut diverses reunions amb Manzaning, 
Tiendeo i la Junta de Barnacom i hem fet un 
Pla de Viabilitat a 5 anys.

La situació actual és:

• 4.566 establiments

• 60.000 productes pujats

• 75.000 usuaris registrats

• 5.000 visites diàries

• 359.074 bonus consum bescanviats

• 9 botigues premium

• 0 comandes

cobrar les quotes establertes per la Llei. 
En paral·lel a la preparació de l’Ajuntament 
de Barcelona per adequar-se a la nova Llei, 
des de Barcelona Oberta anem avançant 
en la cerca de professionals que ens puguin 
acompanyar en la creació de futurs APEUs, 
com és el cas de l’Álvaro Costela, gerent 
de dos BIDs a Liverpool, l’Elena Villarejo, 
professora de la Universitat de Valladolid 
i especialista Maria Segarra, d'Intueri 
Consulting, Núria Beltran i Griselda Prat de 
Som-hi Consulting, Lluïsa Esteve, professora 
de la Universitat de Girona i especialista en 
BIDs, i Sebastian Binguer, responsable de set 
BIDs a Hamburg.

La Junta de Barnacom ha fet una reflexió 
sobre el model actual de BCN Market i el 
model presenta les següents grans dificultats:

• Inversió publicitària » elevat cost de 
captació: 15-30€ de CAC (cost adquisició 
usuari).

• Competència ferotge: Amazon, Glovo, 
nous models dark store (Gorillas, Getir).

• Les botigues que formen part de la 
plataforma competeixen entre elles.

Amb un model marketplace pur, l’autonomia 
econòmica per 2023 no és factible. De fet, 
tampoc ho serà al 2024 ni al 2025. En base 
a això, i amb la premisa de la sostenibilitat 
econòmica, volem evitar un model de 
marketplace pur i enfocar-nos en un model 
híbrid que inclogui les funcionalitats de 
marketplace alhora que fomenti el drive to 
store (cerca online i compra a la botiga).

• Més local i basat en la proximitat 
(necessito un producte, miro les botigues 
del barri que ho tenen).
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• Que fomenti la descoberta (a veure què 
tinc aprop).

• Més sostenible (si ho puc comprar al 
costat, evitem un desplaçament).

• Menys intensiu en publicitat (generació 
de tràfic vs generació de comandes).

• Més inclusiu (obert a tots els establiments 
i usuaris, no només als que volen vendre/
comprar online).

Per tant, plantegem una evolució, conceptual 
i funcional, a:

• Un model “aparador” complert, que 
inclou marketplace bàsic

• Que doni visibilitat online a tots els 
comerços de la ciutat

• Amb espai propi per a les seves 
agrupacions (eixos, districtes, gremis…)

• Amb catàleg de productes complert 
(nom, descripció, imatge)

• Que faciliti la indexació i posicionament 
SEO (de botigues i de productes)

• Generador de tràfic i de leads

Per poder continuar i fer els canvis 
necessaris necessitem l’acompanyament de 
l’Ajuntament de Barcelona per 2022. En cas 
de no comptar amb aquesta col·laboració, 
el projecte es deixarà en stand by i només 
s’utilitzarà per campanyes puntuals, com ara 
els bonus consum. 

Ens sembla oportú compartir, com a context 
del sector en el que neix i es desenvolupa 
BCN Market, que moltes d’aquestes 
plataformes van néixer el 2020. Quan vam 
oferir als comerços i a la restauració la 
possibilitat d’estar en un marketplace de 
Barcelona, molts ja tenien presència on line 
en altres plataformes, i la maduresa digital 
del comerç i la restauració de la ciutat no era 
tan elevada com per incorporar la visió que a 
més aparadors es produïen més vendes.

L’experiència d’aquests mesos, ens ha fet 
arribar a la conclusió, que no és necessari 
mantenir el marketplace com a plataforma 
de venda de productes. 

Propostes de futur

La gestió i concepció de BCN Market ens ha 
generat un coneixement sobre els aspectes 
positius i els aspectes a millorar en la 
imprescindible digitalització del sector a la 
ciutat.

Atès que la gran majoria de plataformes 
de venda online del retail, no han tingut els 
resultats esperats com s’ha explicat i acredita 
la literatura especialitzada, és necessari 
planificar un mou model de gestió i de 
projecte sobre les premisses fonamentals de 
Sostenibilitat i Finançament 100% privat.

Per tal de valorar la viabilitat de la plataforma, 
vàrem anar a Saragossa a reunir-nos amb 
ZERCA, una plataforma 100% privada i que 
està funcionant molt bé, i al setembre ens 
vam reunir amb dues empreses més per 
acabar de valorar la viabilitat.
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3.2. SEGURETAT I SEGON JUTJAT

3.3. MOBILITAT

La seguretat és un dels aspectes que més 
afecten als comerços i serveis associats. 
Des de fa més d’un any estem reunint-nos 
amb diferents administracions, Generalitat 
(Interior i Justícia), Ajuntament (GU), Cossos 
de seguretat i amb altres organitzacions del 
sector per tal de demanar conjuntament un 
reforç dels cossos de seguretat i un canvi en 
el codi penal pel tema de la multi reincidència.
 
Les accions han estat múltiples i amb 
resultats importants. De fet la proposta de 
canvi al Codi Penal ha arribat fins el Congrés 
dels Diputats. En aquests mesos hem fet una 
feina important, enviant cartes demanant la 
reobertura del segon jutjat de guàrdia per 
celebrar judicis immediats per delictes lleus 
a: 

• M. Hble. President de la Generalitat

• Excma. Delegada del Govern Catalunya

• Hble. Consellera de Justícia

• Ilmo. Presidente de la Audiencia de 
Barcelona

Reunió a Foment sobre superilles - eixos verds

La mobilitat al centre de la ciutat és bàsica 
per a garantir el bon funcionament del 
comerç. En aquest sentit, un dels temes que 
ens preocupa són els nous Eixos Verds i com 
afectaran a l’economia i a la mobilitat. Per 
aquest motiu ens hem posat en contacte 
amb un bufet d’advocats per explorar vies i 
poder presentar un contenciós administratiu 
amb el suport de Foment i de més de 30 
organitzacions empresarials.

• Il·lma. Degana dels Jutjats de Barcelona

• Excm. President del Tribunal Superior de 
Justícia

I per tenir més força en la demanda hem 
demanat a les organitzacions més importants 
de la ciutat que se sumin a la nostra petició. 
S’hi han adherit: 

• Cercle d’Economia 

• Foment 

• Turisme de Barcelona

• Fundació Barcelona Comerç

• Gremi Restauració

• Gremi d’Hotels

• Comertia

• Barcelona Global

• Saba 

• Pimec

• Cambra de Comerç de Barcelona
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3.4. HORARIS ZGAT

3.5. TERRASSES

Finalment, va haver un acord de sector amb 
el suport dels sindicats. La proposta del 15 de 
maig al 15 de setembre i la zona del ZGAT es 
va aprovar a Plenari de l’Ajuntament i es va 
traslladar a la Generalitat de Catalunya.

Les converses i consensos per arribar fins 
aquí no han estat fàcils i des de Barcelona 
Oberta hem hagut de renunciar a part de la 
nostra proposta per arribar a un acord amb 
Barcelona Comerç.

Reunió amb l’equip tècnic d’urbanisme per tractar terrasses

Des de Barcelona Comerç i Barcelona 
Oberta vam demanar una reunió amb l’equip 
d’urbanisme per tenir informació de primera 
mà sobre el procés de consolidació de les 
terrasses Covid. Van assistir els gerents de 
tots els eixos i, acte seguit, la informació va 
ser traslladada als seus associats. 
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Aquest any 2022, la Cambra de Comerç ha finançat els següents projectes dels eixos comercials 
membre de Barcelona Oberta.

3.6. PLANS DE COMPETITIVITAT 

 Entitat  Tipus de projecte 

Barcelona Oberta. Unió d'eixos turistics de Barcelona Zones d'Excel·lència Comercial 

Associació d'artesans, comerciants, emprenedors i veïns del Born - 
la Ribera (Born Comerç)

Projecte de fidelització del veí i resident del Born - la Ribera (gent Born) i e-commerce dels productes més 
singulars del comerç del Barri (Born in a box)

Pelai Centre, Associació de Comerciants del carrer Pelai, Plaça 
Universitat i Rodalies

Magic QR XMAS

Federació d'Associacions de Barna Centre Gòtic Singular

Associació del Passeig de Gràcia Promoció i dinamització online del Passeig de Gràcia com a destinació experiencial

Unió de Botiguers de Sant Pau Gaudí – Gaudí Shopping APP “de Geni a Geni”

 PROGRAMA DE COMERÇ MINORISTA 2022 

QR llumínics i espot de Pelai. Es pot veure aquí: 
https://pelaicentre.barcelona
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3.7. ZONES D’EXCEL·LÈNCIA COMERCIAL 

Aquest projecte és una iniciativa de Barcelona 
Oberta amb la voluntat d'estendre's a 
altres ciutats, creant una xarxa de zones 
comercials d'excel·lència, que sigui 
referent i posi en valor els productes i 
serveis de qualitat del comerç d'Espanya.

A partir de la identificació dels aspectes 
que determinen una zona com entorn 
d’excel·lència comercial, el projecte busca 
aprofitar el potencial d’aquesta singularitat 
i diferenciació per a la projecció i promoció 
com a territori, així com per a la generació 
de sinergies que deriven en la creació de 
projectes en benefici de les empreses i 
operadors d’aquestes zones. 

Objectius:

• Recerca d’aliances i generar sinèrgies amb altres entitats que comparteixin els objectius 
i valors de Barcelona Oberta, que participin activament al programa de l’entitat, així com, 
continuar treballant en el desenvolupament de l’entitat dels seus valors i objectius concrets.

• Treballar per reprendre el lideratge a nivell espanyol primerament, i en un futur en l’àmbit 
del sud d’Europa en matèria de retail.

• Posar en valor el comerç excel·lent de Barcelona i d’altres ciutats de l’estat.

El projecte es va presentar als Plans de 
Competitivitat i va ser aprovat. Es va fer la 
licitació i es van presentar projectes de tres 
consultories. Va guanyar Intueri Consulting, 
després d’un procés i votació de jurat.
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Objectius específics:

• Establir uns indicadors que ens permetin definir una zona com d'excel·lència comercial tant 
pels seus atributs, la seva configuració territorial, mix de producte, o accions de promoció i/o 
dinamització.

• Identificar 10 experiències pilot de ciutats espanyoles que puguin representar i exemplificar 
aquests indicadors. Aquesta identificació es durà a terme per fases, establint com a mínim 5 
ciutats per al primer any.

• Unir esforços entre ciutats per a crear i coordinar projectes conjunts, generar sinergies i 
atreure clients i turistes de qualitat.

• Compartir informació, intercanviar know-how i generar col·laboracions entre ciutats per a 
posicionar les seves zones d'excel·lència comercial.

• Lobby - Crear una plataforma de zones d'excel·lència comercial per a posar en valor el millor 
de cada ciutat en matèria d'activitat econòmica i especialment de la seva projecció turístic- 
comercial.

• Comptar amb una eina continuada en el temps que ens permeti disposar del marc de treball 
per a materialitzar noves oportunitats de desenvolupament econòmic, imatge i promoció 
de les zones comercials d'excel·lència d'aquelles ciutats que compleixin amb els requisits 
prèviament establerts.

Presentació zones d’excel·lència comercial. Magnific place

La presentació del projecte es va fer el dia 
21 de novembre a la Sala Cònsols de la Llotja 
de Mar i va comptar amb una assistència 
d’unes 120 persones, amb la presència de 
representants de les cinc ciutats escollides 
pel projecte pilot, Barcelona, Madrid, San 
Sebastián, Palma de Mallorca i Málaga, i  
també amb representants del Ministeri de 
Comerç, de les Cambres i de la Cambra de 
Comerç de Barcelona.

Veure vídeo.
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COMUNICACIÓ
I DIFUSIÓ
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4.1. PODCASTS DE DIGITALITZACIÓ

La unió d’eixos comercials i turístics de 
Barcelona, Barcelona Oberta, amb el suport 
de l’Ajuntament de Barcelona i la Cambra 
de Comerç de Barcelona, a través del HUB 
cambraDigital, han elaborat una sèrie de 
podcasts per donar a conèixer els casos d’èxit 
en digitalització de vuit empreses de retail 
que tenen presència als eixos comercials de 
l’entitat. 

A cadascuna d’aquestes càpsules, i de la mà 
de les periodistes Patrícia Castán i Carme 
Cortés, es van abordar les experiències en 
diferents processos de digitalització de 
marques reconegudes en les categories de 
moda, òptica, llar, alimentació, ferreteria, 
papereria, bellesa i restauració. A través 
d'entrevistes a les persones propietàries dels 
negocis, vam donar a conèixer projectes de 
transformació digitals. 

Amb una durada d’aproximadament 
quinze minuts, les càpsules radiofòniques i 
audiovisuals van acollir als protagonistes que 
van compartir la seva experiència. L’any 2022 
es va fer difusió del primer cicle d’entrevistes. 

El segon cicle d’entrevistes va anar de la mà de 
la periodista de Betevé, Carme Cortés, i hi van 
participar Loli Iborra, gerent d’Idunn Benestar 
i Bellesa, per parlar sobre la “Digitalització 
com a eina de professionalització”; el Juan 
Carlos Arriaga, director de màrqueting i 
comunicació de Sagardi, i president de 
Born Comerç, qui ens va explicar “Com 
digitalitzar la singularitat d’una experiència 
gastronòmica i comercial”; la Núria Raja i 
el seu fill Nil Muntané, propietària i director 
de màrqueting, ens van compartir la seva 
experiència amb “La papereria més gran 
d’Europa també és digital” i, per últim, la 
Bruna Bolivar, gerent de Ferreteria Bolivar, 
ens va explicar la història de “La digitalització 
d’una ferreteria centenària”. 

El conjunt d’aquesta minisèrie “El comerç 
també és digital” aporta als oients una nova 
visió sobre la gestió de les marques locals i 
sobre com està evolucionant en termes de 
digitalització i innovació per oferir un millor 
servei als consumidors.  

Els podcasts es poden escoltar en línia als 
canals de YouTube i de Spotify de Barcelona 
Oberta i de la Cambra de Barcelona, a través 
del web cambradigital.cat. 
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4.2. ESTUDI “IMPORTÀNCIA DE L’ECONOMIA DEL 
VISITANT DE LA RMB PER A RE-ECONOMITZAR 
EL CENTRE DE BARCELONA”

Barcelona Oberta amb els Plans de 
Competitivitat ha fet un estudi amb RBD 
Consulting. L’Estudi es va presentar a mitjans 
de comunicació el 5 d’abril del 2022 al hub 
digital de Cambra de Barcelona sota el títol 
“Importància de l’Economia del visitant de 
la RMB per re-economitzar el centre de 
Barcelona”.

Es va fer una presentació privada al Sr. Jaume 
Collboni i a la Sra. Montserrat Ballarín, d’una 
banda, i al Director General de Comerç, el Sr. 
Jordi Torrades i al seu equip, per l’altra. 

El projecte ha comptat amb dos objectius 
clarament definits:

1. Analitzar la importància de l’economia 
del visitant de la RMB (incloent-hi 
els visitants dels barris exteriors de 
Barcelona) per al comerç de Barcelona. 
És a dir, dimensionar la importància de les 
compres dels residents de la RMB per a 
Barcelona, analitzar la tendència actual, i 
les causes i conseqüències de la previsible 
"desconnexió del comprador" amb el 
centre de Barcelona.

2. Definir les recomanacions per re-
economitzar el centre de Barcelona a 
partir de recuperar/atraure aquest visitant 
de la RMB i destins més propers. El 
segment turístic ja va ser objecte d’anàlisi 
al 2017, i la seva recuperació dependrà de 
les dinàmiques internacionals. En canvi, 
l’economia del visitant de la RMB depèn 
exclusivament de les polítiques de les 
administracions locals, motiu pel que 
en aquesta proposta es posa l’èmfasi en 
aquest segment de mercat.
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4.3. CAMPANYA “BARCELONA TOT OBERT”

4.4. ESMORZAR BARCELONA OBERTA AMB EL RACC

Amb motiu de l’acord dels horaris de la 
ZGAT vàrem decidir fer una campanya de 
comunicació i publicitat per informar a la 
gent del nou horari d’obertura comercial 
de Barcelona. Es va fer un vídeo “BCN TOT 
OBERT” amb la locució de la poetessa 
Joanna Brabo, i la campanya es va emetre 
als principals mitjans (TV3, Xarxes digitals, 
Ràdios, etc.).  

El Racc organitza una sèrie d’esmorzars amb 
portaveus de diferents sectors d’activitat 
de Barcelona per abordar la situació de la 
Mobilitat a la ciutat. En aquesta ocasió va 

https://www.youtube.com/watch?v=PpCOnO3nLRM

23/3/2022 513_RACC Març 2022_CAT

revista.racc.es/2022/marzo/cat/?_ga=2.21053560.2125860000.1648028031-897195753.1637072929#p=19 1/4

participar el nostre president, Gabriel Jené, 
i el Director del Gremi de Restauració de 
Barcelona, Roger Gaspa. L’entrevista va sortir 
publicada a la revista RACC.
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4.5. VII SUMMIT BARCELONA OBERTA

Barcelona Oberta ha organitzat enguany la 
seva setena edició del Summit, que ha portat 
per títol “Barcelona, la millor botiga del món.” 
El retail de Barcelona es troba en un moment 
de grans reptes i oportunitats. El centre ciutat 
ha patit una progressiva degradació arrel de 
la pandèmia, amb el conseqüent descens de 
visitants i residents, augment de robatoris, 
manca de neteja i seguretat. Els canvis en 
la mobilitat de les principals artèries i zones 
comercials de Barcelona tampoc han afavorit 
l’activitat econòmica o tingut en compte les 
necessitats dels veïns.

En aquesta edició del Summit prèvia a 
les eleccions municipals de la ciutat es va 
voler apostar per analitzar quins aspectes 
són claus per assolir l’excel·lència comercial 
de Barcelona, amb la finalitat de fer de 
“Barcelona, la millor botiga del món”.

Es va plantejar un programa amb una primera 
presentació de Laureano Turienzo, expert en 
Retail i una taula rodona amb representants 
de diferents sectors per enriquir el debat al 
voltant de “què necessita Barcelona per ser 
una ciutat d’excel·lència comercial”.

VII Summit

Cercle d’Economia

23 novembre 2022

BARCELONA

la millor botiga

del món

VII Summit

Cercle d’Economia

23 novembre 2022

BARCELONA

la millor botiga

del món

PATROCINADORS

AMB EL SUPORT DE:

SPONSORS

SOCIS COL·LABORADORS

MEMBRES
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En el debat van participar:

• Habitatge i regulació mercat: 

Daniel del Pozo, Idealista

• Retail immobiliari:

Eduardo Rivero, Ascana

• Tecnologia:

Mar Galtés, Tech Barcelona 

• Mobilitat: 

Mar Alarcón, Socialcar

• Sostenibilitat:

Elena Damià, Barcelona +B Lab Spain

Nota de Premsa Resum

VII Summit Barcelona Oberta
Cercle d’Economia

Barcelona Oberta: “Experiència urbana, 
diversitat d’oferta, sostenibilitat, 
omnicanalitat i més promoció són els eixos 
claus d’excel·lència comercial”

El summit anual de referència sobre el 
comerç de centralitat de la ciutat va analitzar 
quins són els elements claus per a fer de 
Barcelona, la millor botiga del món.

En aquesta setena edició del Summit de 
Barcelona Oberta prèvia a les eleccions 
municipals de la ciutat, l’entitat es va proposar 
obtenir quins són els aspectes claus per 
assolir l’excel·lència comercial de Barcelona, 
amb la finalitat de fer de “Barcelona, la millor 
botiga del món”. Amb aquesta finalitat, va 
demanar l’opinió als alcaldes de Saragossa, 
Màlaga i Lisboa, va convidar a l’expert en 
retail, Laureano Turienzo perquè orienti sobre 
el futur del retail, i va convidar a un conjunt 
d’experts en diferents àrees (Habitatge, Real 
Estate, Sostenibilitat, Tecnologia i Mobilitat) 
per a debatre i obtenir els factors essencials 
d’excel·lència comercial d’una ciutat.
 

L’acte va comptar amb l’assistència de 
més de 150 persones de la societat civil i 
empresarial de la ciutat, representants del 
teixit associatiu i productiu, i especialment 
dels eixos comercials de la ciutat, en un acte 
conduït per Enric Sierra, director adjunt de 
La Vanguardia. 

Benvinguda institucional
VII Summit Barcelona Oberta 

La secretaria general del Cercle d’Economia, 
Mercè Franquesa, va donar la benvinguda als 
assistents amb unes paraules d’agraïment 
i alentidores als comerciants per fer front 
a la campanya més esperada de l’any i va 
afirmar que “avui Barcelona té davant seu 
la possibilitat de consolidar-se com a ciutat 
de referència en un món que es configura 
al voltant de les metròpolis. I podrà fer-ho 
si sap desenvolupar adequadament el seu 
potencial.” 

El president de Barcelona Oberta, Gabriel 
Jené, va centrar la presentació del Summit 
fent referència a la importància d’incidir en 
l’experiència de compra per garantir, a partir 
de les propostes dels ponents, que l’acte de 
compra sigui una gran experiència. 
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En el parlament inaugural oficial, el director 
general de Comerç, Jordi Torrades, va 
destacar el paper actiu de la Generalitat al 
llarg d’aquest any impulsant projectes de 
comerç i ha afirmat que “voldríem apostar 
perquè Barcelona sigui la millor botiga del 
món”. Segons el director general de Comerç, 
Barcelona té un atractiu innegable però 
s’ha d’apostar per ell; el comerç necessita 
estratègies urbanístiques, de seguretat, 
transport públic, en definitiva, mesures de 
ciutat que a vegades trobem a faltar i això és 
que el hem de debatre i reivindicar, més enllà 
de la conjuntura actual”.

 

El futur del retail, Laureano Turienzo 

Laureno Turienzo és una de les veus referents 
en retail a l’actualitat qui va compartir amb 
els assistents la seva visió sobre “el futur del 
retail” exposant el paper cabdal del comerç 
físic. Segons Turienzo, la tendència del retail 
no és desaparèixer, sinó obrir botigues 
més petites. Grans retailers perifèrics volen 
implantar-se al centre de les ciutats (Ikea, 
Leroy Merlin,...). La majoria de botigues 
que van tancar després de la Covid eren de 
menys de 3 treballadors. El tancament dels 
comerços físics fa augmentar la inseguretat 
i disminuir el preu de l’habitatge, i en un 
segon estadi, comporta el descens de veïns. 
Turienzo va fer èmfasi en la importància del 
comerç de centralitat “és una qüestió capital 
estratègica no negociable per a la salut de 
les ciutats.”

Els alcaldes de Màlaga, Saragossa i Lisboa 
presents al VII Summit de Barcelona Oberta 

Jorge Azcona, alcalde de Saragossa, va 
explicar que han apostat decididament pel 
comerç local, amb inversions en diferents 
àmbits com la renovació tecnològica, 
l’urbanisme comercial o la digitalització del 
sector, estudiant els formats d’èxit per aplicar-
los als principals eixos de la ciutat. Això els va 
portar a la creació d’una marca paraigües i 
a la implementació de la tecnologia a l’espai 
públic per atraure visitants i per incrementar 
el seu temps d’estada. L’alcalde va augurar 
un futur pròsper al comerç local, amb total 
recolzament de l’Ajuntament. Pel que fa a 
la captació de talent i empreses, Azcona 
va compartir que han creat un programa 
fiscal d’atracció d’empreses i han millorat la 
logística de la ciutat, amb l’ampliació de la 
terminal marítima de Saragossa que, segons 
comentà, farà augmentar les transaccions 
amb Barcelona.  
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Francisco de la Torre Prados, alcalde de Màlaga 
va assenyalar com a factors d’excel·lència 
comercial de la seva ciutat la qualitat de vida 
i la capacitat d’atraure talent, havent rebut 
recentment el guardó de destí d’excel·lència 
per part del “Consorci de Turisme y Cultura 
para la Excelencia Española”. L’alcalde 
malagueny va reconèixer que treballen per 
fer excel·lent totes les àrees al voltant del 
comerç. Va admetre que el comerç és clau 
per a dotar d’identitat a les ciutats, per 
aquest motiu afirmà que treballen “mano 
a mano” amb els protagonistes, duent a 
terme nombroses campanyes per millorar la 
digitalització, la sostenibilitat, la fidelització 
de clients, la formació i, en definitiva, la millora 
de l’experiència del visitant. Tot això ha atret 
l’arribada de marques internacionals que 
ajuda a millorar el posicionament de Màlaga 
i a crear noves zones de comerç adreçat a un 
tipus de client de luxe que incentiva l’arribada 
de turisme. Regne Unit, França, EEUU i Itàlia 
són els principals mercats d’origen, amb 
dues nits de mitjana, i la bona connectivitat 
que millorarà amb el vol directe a Nova York.

Per la seva banda, Carlos Moedas, alcalde 
de Lisboa, va comparar Barcelona a Lisboa, 
al·ludint que ambdues són ciutats amb mar, 
amb tradició, amb cultura i amb bona gent, i 
va destacar principalment la tasca que estan 
duent a terme des de Lisboa per atraure 
start ups i talent a instal·lar-se a la ciutat. Es 
va referir a la seva “fàbrica d’unicornis” com 
el projecte més destacat que tenen en marxa 
per atraure nou talent i avançar cap a una 
ciutat cosmopolita i innovadora. 

Debat: Què necessita Barcelona per ser 
una ciutat d’excel·lència comercial? 
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Mar Alarcón, fundadora de Socialcar va fer 
referència a l’èxode de residents a causa del 
teletreball i la pandèmia, i en la necessitat de 
comunicar la ciutat amb l’exterior, “pensem 
en clau metropolitana i dotem de transport 
públic a l’àrea metropolitana”. Del dèficit 
de transport públic ens pot convertir en 
una ciutat de petits pobles com va ser fa 
200 anys, el poble de Gràcia, i si això passa, 
les marques internacionals probablement 
deixarien d’apostar per Barcelona.”

Elena Damià, directora a Barcelona +B, 
B Lab Spain va destacar que Barcelona 
necessita ambició, col·laboració público-
privada. Barcelona pot ser un referent a nivell 
europeu en transformar la ciutat a través de la 
sostenibilitat de les empreses. Per tornar a ser 
referent, cal diàleg entre sector públic i privat. 
“Hem d’ampliar visió, mirada metropolitana 
de ciutat per no tornar a crear petits pobles, 
sinó que tots estiguin ben connectats, també 
amb l’àrea metropolitana.”

Mar Galtés, Chief Corporate Development 
Officer a Tech Barcelona va compartir que a 
Barcelona li falta valentia per apostar de debò 
per les start ups. Creure en el que està fet 
aquí, ser capaços d’enorgullir-nos i posar en 
pràctica innovacions. En aquest sentit, Galtés 
va anunciar la inauguració aquesta setmana 
d’un edifici per a Tech Barcelona a la Via 
Laietana, on aniran a treballar 600 persones 
a tecnològiques del sector de la salut. Aquest 
tipus d’iniciatives són transformadores per 
a la ciutat perquè augmenten la qualitat 
de vida. Cal un diàleg fluid per poder 
condicionar la ciutat i oferir servei a aquest 
nou talent. La pandèmia va suposar un parón. 
Calen projectes consistents deslligats de la 
legislatura i del partit polític que governi, cal 
estratègia de ciutat i de país, més enllà d’un 
partit que governi. Caldria que algú agafés la 
bandera i fes de Barcelona el Hub Digital del 
sud d’Europa. 

Eduardo Rivero, soci fundador d’Ascana, des 
del seu sector del retail, va llançar la proposta 
que el teixit associatiu de Barcelona és pioner 
i referent per a moltes ciutats i no pot deixar 
de banda als propietaris de locals comercials. 
“Barcelona pateix una degradació en el 
centre, i es complica amb la inseguretat i la 
poca oferta hotelera, factors claus per a la 
prosperitat dels eixos comercials i turístics. 
A Barcelona hi ha molts hotelers però la 
seva capacitat d’atraure turisme és limitada. 
Barcelona és un complicada en termes de 
mobilitat.”

Daniel del Pozo, managing director a Idealista 
ha destacat que a Barcelona, a diferència de 
Madrid o altres ciutats d’Espanya, la gent no 
busca habitatge de compra en la mateixa 
ciutat. “No hi ha un motiu de manca de feina, 
però podria ser a causa de la post pandèmia i 
el teletreball que la gent vulgui marxar a viure 
fora de Barcelona. Cal analitzar la situació 
actual i buscar el model d’equilibri òptim per 
a la prosperitat de tot, activitat comercial, 
veïns i turisme.” Exemples de ciutats com 
Màlaga, que va buscant l’equilibri entre 
residents i visitants. “La mobilitat a Màlaga 
està molt ben resolta” ha destacat del Pozo. 

El consens de la taula de debat va ser que 
Barcelona ha de plantejar estratègies i 
polítiques a llarg termini; ha de ser una 
ciutat propositiva enlloc de restrictiva, i que 
l’intervencionisme i la negació no són aliats 
de la prosperitat. La tecnologia ha d’ajudar 
a fer més atractives les zones comercials, 
la digitalització està aquí i pot accelerar 
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el comerç local, millorar la seguretat de 
les botigues i el comerç hauria de ser 
ambaixador. 

El primer pas de Barcelona Oberta per assolir 
l’excel·lència comercial ha esta la creació 
del projecte Magnific Place, anunciat de la 
mà de la directora de l’entitat, Barcelona 
Oberta, que va comptar amb el suport de 
la Cambra de Comerç de Barcelona, una 
plataforma de promoció i de lobby que 
posa en valor aquelles àrees comercials amb 
serveis i productes excel·lents, diferenciades 
i singulars, adreçades a un públic de qualitat, 
cultural, sostenible i socialment respectuós. 
Veure vídeo

Per acabar, el president de Barcelona Oberta, 
Gabriel Jené, va posar l’accent en algunes 
problemàtiques actuals:  

• La post pandèmia ha estat complicada 
per a Ciutat Vella. Cal un Pla de revitalització 
de Ciutat Vella, com es va fer en els anys 
80, amb la reconstrucció del districte de 
Ciutat Vella amb universitats, captació 
de marques comercials i regeneració 
general del barri. Creiem que es urgent la 
revitalització.

• Repensar la mobilitat. Tenim una cicatriu 
enmig de la panxa, en el carrer Consell de 
Cent. Tots volem una ciutat més verda, 
més integradora, però no es pot fer a 
base d’anar tallant la circulació de forma 
deliberada i malmetent l’experiència de 
la ciutat sense visió de ciutat. El centre 
de la ciutat no és la ciutat dels 15 minuts, 
l’activitat comercial necessita de la segona 
i tercera corona per sobreviure.  

• Autoestima: ens ho hem de creure. 
Caldria incorporar propietaris en el diàleg 
comercial. Entre el 10-20% de les vendes 
els operadors els destinen a pagar lloguers 
i és un actor passiu que caldria incorporar 
en el model de ciutat. 

• Capacitat d’atraure marques comercials: 
ens cal una representació consistorial que 
aposti per la projecció de “Barcelona, la 
millor botiga del món”. 

Segons el president de Barcelona Oberta, 
“ens hem volgut apropiar d’aquest títol 
perquè el govern municipal actual el va tirar 
a la paperera i l’hem volgut recuperar perquè 
pensem que Barcelona ha de continuar lluint 
i sent la millor botiga del món.”

Finalment, el Primer Tinent d’Alcalde, Jaume 
Collboni, va voler parlar dels reptes que té la 
ciutat per ser la millor ciutat del món. “Ens 
ho hem de creure perquè vingui tot el talent 
i ser la millor ciutat del món. Aquest eslògan 
formava part d’una altra etapa i conservem 
el voler ser una ciutat global però humana”. 
Collboni, va destacar la importància del 
comerç, especialment al centre, a l’hora de 
definir les ciutats i ha animat a “tornar a 
pensar en gran, un cop passat el pitjor de la 
pandèmia. Un període en què hem après a 
treballar de la mà els sectors públic i privat 
duent a terme iniciatives molt positives”. 
També va recordar que Barcelona no es 
pot entendre “sense tenir en compte el seu 
comerç, on es genera la riquesa i s’estructura 
la ciutat, contribuint a la seguretat, la cohesió 
social i la creació de llocs de treball”.
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4.6. PRO-BCN

4.7. NOVA IMATGE

Un grup d’entitats representatives de 
diversos àmbits de la societat civil hem 
decidit convocar una reflexió coral i 
compromesa sobre els reptes de present 
i futur de la ciutat de Barcelona, en ocasió 
del debat ciutadà que ofereixen les properes 
eleccions municipals de maig de 2023. El 
grup està obert a totes aquelles entitats del 
teixit associatiu barceloní que s’hi vulguin 
afegir.

El resultat previst és fer públic cinc 
documents -al llarg del primer trimestre de 
2023- que representi una síntesi propositiva 
i constructiva de l’opinió consensuada de 
totes les entitats que vulguin participar en 
cadascun dels cinc eixos temàtics definits i 
que estructuren la reflexió:

• Ciutat metròpoli, infraestructures, 
mobilitat i serveis

• Ciutat emprenedora, del coneixement i 
del talent

Un dels propòsits del 2022 de l’entitat ha 
estat la millora de la imatge de l’organització, 
amb l’objectiu d’augmentar els patrocinadors 
i garantir la sostenibilitat de l’entitat. 

• Ciutat del comerç i ciutat del turisme

• Ciutat de la cultura i ciutat de l’esport

• Ciutat inclusiva i solidària

En el nostre cas, som els coordinadors de l’eix 
Ciutat del comerç i ciutat del turisme, i hem 
enviat el qüestionari amb tres preguntes a 14 
organitzacions del sector :

1. La ciutat que ambicionem (mig/llarg 
termini)

2. La ciutat del present que volem (a curt 
termini)

3. La ciutat amb la qual no ens 
identificaríem

La finalitat última d’aquesta acció és disposar 
d’un document amb propostes per a fer-les 
arribar als candidats a l’alcaldia. 

Per aquest motiu hem dut a terme la 
remodelació del nostre web corporatiu amb 
un aspecte visual més modern i usable, que 
comunica el posicionament de l’entitat i els 
seus serveis d’una forma àgil i entenedora. 
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4.8. GABINET DE PREMSA

En el transcurs de vida de l’entitat, Barcelona 
Oberta s’ha convertit en font de referència 
del sector comercial a Barcelona, mantenint 
una interlocució fluida amb els mitjans locals. 
Així, en qualsevol tema d’actualitat que té 
relació amb el món del comerç de centralitat 
i amb vinculació amb el turisme, està present 
Barcelona Oberta o algun dels seus eixos 
membre. 

Barcelona Oberta ha dut a terme diferents 
accions de comunicació amb mitjans: 

• Comunicació corporativa: notes de 
premsa al llarg de tot l’any comunicant la 
incorporació de nous socis a l’entitat, així 
com acords amb partners i organitzacions 
col·laboradores (Güo Tech, Loyapp, Here x 
now i Mapfre). 

• Promoció comercial: amb el llançament 
de la campanya “Barcelona tot obert” per 
comunicar els nous horaris d’obertura 
comercial en caps de setmana i festius. 

• Roda de premsa: presentació de l’Estudi 
“Importància de l’economia del visitant de 
la RMB per re-economitzar el centre de 
Barcelona”. 

• Presentació del projecte Magnific Place: 
acte de presentació i nota de premsa de 
llançament del projecte. 

• Summit anual: nota de premsa resum 
dels principals temes recollits en la setena 
edició del Summit de l’entitat. 

• Lobby: Barcelona Oberta ha col·laborat 
juntament amb altres entitats empresarials 
en diferents temes de lobby en defensa 
dels interessos dels seus eixos membre. 

Hem elaborat un vídeo corporatiu de presentació de 
l’entitat que es pot visualitzar al web. 

I també hem creat materials corporatius de suport. 

• Carpeta dossier 

• Bossa tela 

• Roll up barcelona oberta E
sp
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Pensant en la 
Barcelona del futur, 
avui!
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• Articles d’opinió: el president de 
Barcelona Oberta, Gabriel Jené ha 
col·laborat amb diferents mitjans de 
comunicació en la publicació d’articles 
d’opinió. 

Fruit d’aquests materials i accions, Barcelona 
Oberta ha obtingut un total de 495 aparicions 
als mitjans de comunicació. 
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El bullicio turístico ha vuelto al
centro de Barcelona en forma de
colas en algunas tiendas de lujo
y, de golpe, el optimismo se ha
instalado en los hoteles. La me-
jor señal de ese nuevo panorama
es que reservar una habitación
en la capital catalana cuesta aho-
ra ya más que hace dos años, an-
tes de que la covid cortara de
raíz las visitas internacionales y
que buena parte de las puertas
de los establecimientos tuvieran
que ser tapiadas en previsión de
un largo parón. Según una en-
cuesta interna que elabora el Gre-
mio de Hoteles de Barcelona, el
precio medio pagado en junio
fue de 192 euros, un 10%más que
en 2019 y un 24%más que el mis-
mo mes de 2018. Previsiblemen-
te esas tarifas hayan sido más al-
tas en julio y lo serán en agosto.

Los precios subieron, pese a
que la ocupación era todavía lige-
ramente inferior a la de aquellos
años. Y ese alza se explica básica-
mente por el tirón que están te-
niendo los establecimientos de
mayor gama. Todas las catego-
rías han incrementado las tari-
fas, pero ninguna tanto como los
44 establecimientos de gran lujo
y cinco estrellas que hay en la
ciudad (de los 437 hoteles exis-
tentes). Y todo a pesar de que
uno de los mayores de ese seg-
mento, el Juan Carlos I, con sus
500 habitaciones, continúa cerra-
do a raíz de sus problemas finan-
cieros y a la espera de que sus
propietarios, los saudís Ben Nas-
ser, hallen comprador.

La recuperación contrasta
con la guerra de precios en la
que entraron los hoteles que per-
manecían abiertos el verano de
2020, con descuentos medios del
50%. Entonces iban a la caza del
posible turista nacional que pu-
diera recalar en la ciudad. Con
todo, el incremento de precios
barcelonés está por debajo de la
media española que, según los

datos del INE, se ha disparado
un 18% respecto al verano de
2019.

“La recuperación ha sidomuy
repentina, a partir de abril”,
apuntaManel Casals, director ge-
neral del gremio, quien explica
esa recuperación por un par de
motivos. Por una parte, tras dos
años de escasos ingresos, tenían
que recuperar capacidad de caja
para afrontar los créditos que
asumieron para renovar y hacer
nuevos proyectos y pagar los cré-
ditos ICO que demandaron en
plena pandemia. Los hoteleros
se han beneficiado de la recupe-
ración del turismo de negocios,
lo que ayudó a elevar las tarifas
por el modelo singular de los ho-
teleros: la reserva se encarece a

medida que se pidenmás habita-
ciones y no al revés. En segundo
lugar, la necesidad de repercutir
el encarecimiento de los precios
de la energía y de la comida, in-
fluidos por la subida de las mate-
rias primas y los precios.

Barcelona es el principal desti-
no urbano español: capta más de
un 15% de los visitantes interna-
cionales. Según datos del INE, en
junio pasado pasaron por ella
585.600 turistas extranjeros que
pernoctaron, muy por delante de
Madrid (429.900). Antes de la co-
vid, en 2019, esa cifra de junio
fue de 656.000.

El presidente del consorcio
público-privado Turisme de Bar-
celona, Eduard Torres, admite
que la temporada será buena,

aunque advierte que los datos de
reservas de agosto no parecen
vender tanto optimismo como ju-
nio o julio. “Consideramos que
este verano el turismo dejará
unos ingresos equivalentes al
85% de lo que se logró en 2019,
pero hay que tener en cuenta
que en 2020 ese porcentaje fue
del 15% y en 2021, del 35%. Está
claro que el gasto medio ha fun-
cionado muy bien”.

El tirón de la temporada se ha
extendido a otras actividades
vinculadas al sector hotelero, co-
mo el de la inversión. A raíz de la
caída de los ingresos y la incapa-
cidad de afrontar el endeuda-
miento, muchos propietarios de-
cidieron poner activos a la venta,
hasta situar las operaciones en
niveles nunca vistos antes. Los
libros de venta continúan a la or-
den del día, pero no las prisas
por cerrar operaciones. “Las ne-
gociaciones enmarcha se han ra-
lentizado a raíz de la recupera-
ción de las reservas desde finales
demarzo”, señala Juan Gallardo,
socio de 3 Capital Real State, “ya
que las propiedades, algunas de
ellas con severas tensiones de te-
sorería tras dos años de pande-
mia, han visto reforzada su posi-
ción y, o bien han retirado sus
activos del mercado o bien dila-
tan el proceso de venta para apro-
vechar un verano que, de seguir
la tendencia actual, superará los
mejores resultados históricos
del sector hotelero barcelonés”.

Gabriel Jené, presidente de
Barcelona Oberta, la asociación
que aglutina al comercio turísti-
co de la ciudad, coincide con Ca-
sals en que la afluencia turística
se nota desde abril, lo que habría
situado los niveles de factura-
ción “en niveles prepandemia o
casi”. “Hay una diferencia, por-
que mientras las tiendas enfoca-
das al turismo han visto cómo las
ventas en domingo subían mu-
cho, las enfocadas al público lo-
cal no se han beneficiado tanto
porque la demanda interna está
como está”.

“El problema”, dice Casals,
“es que nos es muy difícil leer el
mercado y tenemos la preocupa-
ción de cómo será a partir de oc-
tubre”. Se refiere a la evolución
de la economía con la inflación y
la guerra de Ucrania como fon-
do. “Tenemos claro que viene
una caída de las demandas”.

El Ayuntamiento de Barcelona
ha detectado 17 nuevas obras
donde los constructores han in-
cumplido la obligación de desti-
nar a vivienda social el 30% de
los pisos de sus promociones.
Estos empresarios, según de-
nuncia el Consistorio, presenta-
ron pequeños comunicados a la
Administración anunciando
multitud de obras menores en

un mismo edificio para así, al
no constar una rehabilitación in-
tegral, no tener la obligación de
destinar el 30% de los pisos a
vivienda asequible (a un precio
de venta de cerca de 200.000
euros o alquiler de unos 800 eu-
ros). La teniente de alcalde de
Urbanismo, Janet Sanz, calificó
ayer de “estafa” la técnica de es-
tos empresarios, que deberán
restituir los 70 pisos sociales

que no realizaron y pagar mul-
tas de entre 90.000 y 900.000
euros.

Desde diciembre de 2018 es-
tá en vigor el planteamiento ur-
banismo que obliga a las promo-
ciones de nueva construcción o
a las reformas integrales de más
de 600 metros cuadrados de te-
cho a destinar el 30% de pisos a
viviendas asequibles. Unos pi-
sos que el constructor vende a
un precio estipulado y que el
Ayuntamiento gestiona con los
compradores o los inquilinos de
una bolsa pública. La medida ya
funciona en ciudades comoNue-
va York, París o Londres.

Después de la pandemia, el
Ayuntamiento ha inspecciona-
do los comunicados y licencias
de las obras realizadas en Barce-
lona. Sanz asegura que se han
revisado 1.368 fincas con permi-
sos de obra entregados entre
enero de 2019 y abril de este

año. Fruto de esas revisiones lo-
calizaron 138 casos de obras no
ajustables a la normativa vigen-
te y, entre ellas, 17 donde “las
constructoras presentaron dife-
rentes comunicados de peque-
ñas obras que al sumarlas se
constataba que era una gran re-
forma”, según Sanz. En total, es-
tas 17 promociones sumaban
222 viviendas de las que 70 te-
nían que ser destinadas a pisos
asequibles. Las promociones de-
nunciadas se ubican una en Ciu-
tat Vella, ocho en el Eixample,
dos en Sants-Montjuïc, tres en

Sarrià-Sant Gervasi y tres más
en Gràcia.

“Los promotores que han in-
cumplido la norma, deberán res-
tablecer la legalidad urbanísti-
ca. Si ya no se puede restablecer
como pisos sociales se les obliga-
rá a que construyan o compren
otros pisos y los destinen a vi-
viendas sociales. Además, el
Ayuntamiento aplicará la Ley
del Derecho a la Vivienda en Ca-
taluña y se les sancionará con
multas por infracciones muy
graves que van de 90.000 a
900.000 euros”, concluyó la te-
niente de alcalde de Urbanismo.

El Gobierno municipal man-
tendrá activo el dispositivo de
inspección para detectar este ti-
po de irregularidades e incoará
de forma automática un expe-
diente disciplinario para que los
inspectores puedan verificar el
cumplimiento de la normativa
antes de que las obras finalicen.

Los hoteles de Barcelona disfrutan el
tirón turístico y suben tarifas un 10%
Los precios superan la etapa precovid y el optimismo se traslada a la inversión

17 promociones no
cumplen el 30% de pisos
para vivienda social
Los empresarios anunciaron obras menores
para esquivar así la obligación municipal

Unos clientes llegaban el pasado 1 de julio al Claris Hotel & Spa de Barcelona. / ENRIC FONTCUBERTA (EFE)

DANI CORDERO,Barcelonad

Los infractores
serán sancionados
con multas de hasta
900.000 euros

Los 44 espacios de
gran lujo y de cinco
estrellas son los
más beneficiados

Hay preocupación
por la situación tras
el verano por la
inflación y la guerra

A. L. CONGOSTRINA, Barcelona
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Lunes 2 mayo 202212 Expansión

Un nuevo proyecto de usos acaba de sa-
lir a exposición pública en Barcelona 
con el objetivo de limitar en el distrito 
del Eixample la apertura de bares y res-
taurantes, gimnasios, supermercados, 
agencias de viajes, compañías de servi-
cios turísticos y talleres de coches, entre 
otros negocios. La propuesta ha genera-
do todo tipo de reacciones: el sector in-
mobiliario alerta de un alza del precio 
de los locales que cuentan con licencia, 
los ejes comerciales más céntricos ame-
nazan con impugnarla ante los tribuna-
les si sale adelante tal como está y el 
PSC, socio de BComú en el Ayunta-
miento, también rechaza esta iniciativa. 

Según los socialistas, las restricciones 
tienen sentido en la calle Enric Grana-
dos –exponente del monocultivo de lo-
cales de ocio y restauración– y en las ví-
as que serán peatonalizadas –las deno-
minadas supermanzanas–. Entre ellas, 
la calle Girona, que para la teniente de 
alcalde de urbanismo, Janet Sanz (BCo-
mú), es el modelo que replicar en todo el 
distrito. En ella, alega que “se han segui-
do abriendo nuevos negocios” pese a la 
moratoria que se aprobó ante su inmi-
nente transformación urbanística. 

El sector inmobiliario avisa de un en-
carecimiento de los locales sin necesi-
dad de hacer reformas, de mejorar su 
gestión o de incrementar la eficiencia. 
“El precedente es la regulación hotele-
ra: con la suspensión de licencias, iden-
tificamos un riesgo claro de inflación so-
brevenida en los traspasos y en los 
arrendamientos, especialmente en las 
categorías de segmentación más alta”, 
expone Roger Serrallonga, de la consul-
tora 3 Capital Real Estate. Por ejemplo, 
en la restauración,  “la imposibilidad de 
dar entrada a nuevos actores, especial-
mente a nuevas firmas locales o interna-
cionales de segmento medio-alto, tiene 
otras consecuencias, como renunciar a 
su capacidad de atraer comensales con 
altos patrones de gasto”, agrega. 

“¿Qué sentido tiene limitar la apertu-
ra de agencias de viajes en el Eixample, 
cuando es uno de los sectores más afec-
tados por el Covid-19?”, se pregunta Ru-
bén Costán, director del departamento 
de locales de Gramar, inmobiliaria espe-

cializada en bajos. Los límites alcanza-
rían también a la distribución, “uno de 
los sectores que mejor han resistido la 
pandemia”, y que está en plena eferves-
cencia. La guerra entre las cadenas por 
ganar cuota de mercado ha acelerado 
las aperturas, que llegan a lugares en los 
que años atrás su presencia habría re-
sultado impensable, como una franqui-
cia de Alcampo que acaba de inaugurar-
se en la selecta Rambla Catalunya. 

Recurso a la Justicia 
Barcelona Oberta, que aglutina a los ejes 
comerciales más céntricos de la ciudad, 
expone su “radical oposición” al redac-
tado que ha salido a exposición pública. 
“Emprenderemos acciones legales” si el 
texto se mantiene tal cual, avanza su 
presidente, Gabriel Jené. Lamenta que 

el documento no haya sido consensua-
do con el sector y asegura que va “en 
contra del progreso económico de la 
ciudad”. El diagnóstico del Gremi de 
Restauració es muy similar: “En un mo-
mento tan delicado, tras el Covid-19 y en 
el que el modelo de éxito barcelonés se 
encuentra gravemente dañado, insistir 
en las prohibiciones es lanzar un men-
saje letal”, subraya su secretario general, 
Roger Pallarols. 

Janet Sanz defiende la propuesta 
porque “evitará el monocultivo”, que 
“no es bueno para la economía” y favo-
rece la especulación, dice. “En el Eixam-
ple, hay 14.000 locales y estimamos que 
3.100 y 3.200 se verían afectados”, por lo 
que no se puede hablar en ningún caso 
de un “límite drástico al desarrollo” de 
la actividad empresarial, concluye.

LITTLE CAESAR’S La cade-
na de pizzerías ha abierto su 
tercer local en Barcelona. El 
nuevo espacio, ubicado en la ca-
lle Numancia, está operado por 
la franquicia Interpizzaco y 
cuenta con 254 metros cuadra-
dos de superficie. Su alquiler ha 
sido asesorado por Forcadell. 

Tercer restaurante 
en la capital catalana

ACCIÓ La Generalitat destinará por primera vez un millón de euros 
en ayudas a 70 proyectos tecnológicos de empresas catalanas para 
que impulsen iniciativas disruptivas. Como máximo, les otorgará 
una subvención de 15.000 euros, según informó ayer Acció, la em-
presa de la Generalitat para la competitividad empresarial. Las can-
didaturas presentadas sobresalen en los ámbitos de la salud (21% 
del total), los sistemas industriales (20%) y la alimentación (16%), 
además de la movilidad sostenible, la cultura y la energía, y se ubican 
sobre todo en el Barcelonès (60%) y el Vallès Occidental (10%).

Línea para ayudar con 15.000 euros a  
70 proyectos empresariales disruptivos 

MVGM Banak Importa, espe-
cializada en decoración y textil, 
y la firma de mobiliario juvenil 
Kenay son las nuevas incorpo-
raciones en el centro comercial 
Via Sabadell gestionado por el 
grupo MVGM. Otras aperturas 
a lo largo del año han sido las de 
Wala Unipreus y Primaprix.

Aperturas  
en Via Sabadell

EURECAT El centro tecnológico ha coordinado junto a 19 universi-
dades y empresas de siete países europeos distintos el desarrollo de 
un nuevo sistema de nutrición y hábitos saludables basado en bio-
marcadores metabólicos, genéticos y metagenómicos. La iniciativa 
presenta dos singularidades: puede integrarse en cualquier aplica-
ción digital dedicada a la alimentación y confecciona planes a medi-
da, en los que también tiene en cuenta sus costumbres y caracterís-
ticas físicas de los usuarios, informa Efe. El proyecto se ha financiado 
con el programa comunitario Horizon 2020.

Nuevo sistema de nutrición y hábitos 
saludables basado en biomarcadores

PLAN DE USOS DEL DISTRITO/ EL COMERCIO AMENAZA CON ACCIONES LEGALES SI NO HAY CAMBIOS, 

EL SECTOR INMOBILIARIO ALERTA DE UNA BURBUJA Y EL GOBIERNO MUNICIPAL SE DIVIDE.

¿Hacia una subida del precio 
de los locales en el Eixample?
ANÁLISIS por David Casals

Parlem pierde  
3,6 millones, pese a 
disparar sus ingresos
Eric Galián. Barcelona 

Tras años de lento despegue, 
Parlem Telecom ha entrado 
en un ciclo de crecimiento 
acelerado al que ha contribui-
do de muy forma relevante su 
salida al BME Growth el pa-
sado mes de junio. La opera-
dora de telecomunicaciones, 
con sede en Barcelona, factu-
ró 30 millones en 2021, un 
61% más que en 2020. Los in-
gresos proforma (incluyendo 
las empresas compradas) as-
cendieron a 36,7 millones.  

Parlem duplicó el ebitda 
hasta los 1,31 millones, pero el 
resultado neto arrojó unas 
pérdidas de 3,6 millones, fren-
te al beneficio de 10.403 euros 
de 2020, entre otros motivos, 
por los gastos de la salida al 
BME (600.000 euros) y por 
las amortizaciones. 

La empresa ha alcanzado 
153.000 líneas activas, un 85% 
más que el año anterior. La ta-
sa de cancelación –los clientes 
que dejan de usar los servicios 
de la firma en un período de-
terminado– se ha reducido 
del 1,79% al 0,94%.  

La política de adquisiciones 
de la operadora también ha 
contribuido a su crecimiento 
de los ingresos. Parlem ha to-
mado el control de pequeñas 
firmas locales como Octel 
(Valencia), Tecno-So (Tara-
dell), Sonnet (Hostalets de 
Balenyà) o Infoself (Salt) y ha 
lanzado la marca Aproop Te-
lecom para operar en el mer-
cado valenciano. Actualmen-
te, Parlem cuenta con 19 tien-
das físicas.    

La compañía dice apostar 
por “un crecimiento pausado 
y sólido”, lo que le habría lle-
vado a superar la etapa de 
“operadora” para convertirse 
en un “grupo de telecomuni-
caciones”. Parlem cerró el 
viernes en Bolsa a 6,2 euros 
por acción, tiene una capitali-
zación de 100 millones y baja 
un 12,68% en 2022.

La operadora cierra 
2021 con una 
facturación de 30 
millones y un ebitda 
de 1,31 millones  

Pangaea recorta sus 
números rojos un 64%
A. Z. Barcelona 

La empresa de servicios mé-
dicos Pangaea Oncology, es-
pecializada en oncología de 
precisión, logró recortar un 
63% sus números rojos en 
2021, hasta los 641.907 euros, 
al mismo tiempo que incre-
mentó su cifra de negocio de 
4,1 millones en 2020 a 4,6 mi-
llones en el pasado ejercicio. 

La firma, que cotiza en el 
BME Growth, justificó la re-
ducción de las pérdidas por 
las menores amortizaciones y 
atribuyó la mayor cifra de ne-
gocio al crecimiento orgánico 
de todas sus líneas de negocio. 

En paralelo, Pangaea redu-
jo su ebitda hasta los 505.000 

euros, por los mayores gastos 
de explotación relacionados 
con ampliaciones de capital y 
las diferentes adquisiciones 
realizadas, entre las que des-
tacan las de IBCC y QTI. 

La compañía dirigida por 
Javier Rivela logró disminuir 
su deuda total en más de un 
20%, con un pasivo de casi 5,4 
millones de euros.  

Con una capitalización de 
unos 40 millones, Pangaea se 
ha trazado como objetivos pa-
ra este ejercicio la integración 
de las compañías adquiridas, 
seguir con las compras y el in-
cremento de la cartera con 
clientes farmacéuticos y del 
volumen de pacientes.

La calle Enric Granados es el paradigma del monocultivo de locales de ocio y restauración.
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Més luxe que mai 
al passeig de Gràcia

que compra diferents exemplars 
d’un mateix producte per reven-
dre’l més car a la Xina. Clients que 
marxen amb tres o quatre bosses 
de mà d’aquelles que costen més de 
3.000 euros. Però en la radiografia 
que els comerciants fan del client 
de productes de luxe també hi ha 
molta població local i cada cop més 
jove. “Abans aquest tipus de bosses 
o roba eren només per a l’elit, ara 
cada cop més veiem gent jove que 
ve a gastar-se 400 euros en una sa-
marreta o 3.500 o més en una bos-
sa que portava una influencer a les 
xarxes”, expliquen. 

L’associació comercial del pas-
seig de Gràcia confirma el bon mo-
ment que viu aquesta zona, i preci-
sa que només el 40% dels establi-
ments són de firmes de luxe però 
que és l’únic lloc de la ciutat que 
aglutina aquest sector. “Estem ve-

Les botigues de grans firmes estan venent fins i tot 
més que abans de la pandèmia, sobretot per l’augment 

del comprador nord-americà i local

ient, sobretot, que venen molts més 
compradors dels Estats Units, així 
com una pujada del visitant d’Amè-
rica del Sud, que ajuden a compen-
sar la manca de visitants russos i la 
caiguda dels xinesos. Però també es-
tem veient molt que el client local 
(entès com tot l’espanyol i fins i tot 
l’europeu) està comprant més que 
abans i que això afavoreix els esta-
bliments amb una clientela menys 
turística”, diu Lluís Sans, president 
de l’Associació Passeig de Gràcia. 
Afegeix, de fet, que les xifres del tax-
free, que són les que recullen el vo-
lum de vendes a client extracomu-
nitari, encara estan per sota de les 
d’abans de la pandèmia: un 30% 
més baixes si es comparen les xifres 
de gener a novembre del 2019 i del 
2022 (això inclou les dades de l’ar-
rencada d’any, que no va ser bona). 

Més despesa que el 2019 
Segons les últimes dades de l’Obser-
vatori del Turisme de Barcelona, ca-
da visitant va gastar al novembre 
uns 95,90 euros de mitjana cada dia 
a la ciutat sense comptar l’allotja-
ment ni el transport d’arribada. Ai-
xò suposa un augment de 15 euros 
respecte al novembre del 2019. I 
l’estimació és que la mitjana de 
l’any, que ara està en els 84 euros, 
s’acabi situant entre els 82 i 83 eu-
ros quan es facin totes les correcci-
ons, similar als 82,3 euros del 2019.  

“La gent que ens visita ara està 
gastant clarament més”, remarca el 
president de Turisme de Barcelona, 

“Jo no havia vist mai aquest ritme 
de vendes i aquestes cues, és una 
bogeria!” És el retrat que fa el res-
ponsable d’una de les botigues de 
grans firmes del passeig de Gràcia 
de Barcelona del moment dolç que 
viu el carrer més noble de Barcelo-
na en el que és el seu 200è aniversa-
ri. I especialment, diu, les botigues 
que venen productes de luxe. Algu-
nes parlen d’augments de vendes 
d’un 20%, un 30% o fins i tot un 
50% en comparació amb abans de la 
pandèmia. Un boom que és especi-
alment evident des de l’estiu, quan 
ja hi havia cues en molts establi-
ments. I que es dona en un moment 
de molta incertesa econòmica (que 
no afecta els més rics) i quan enca-
ra no s’ha recuperat del tot l’arriba-
da de turistes, que està només un 
3% per sota del 2019 a tota la de-
marcació, segons l’últim informe de 
l’Institut d’Estudis Regionals i Me-
tropolitans de Barcelona. Però en-
cara no s’han normalitzat mercats 
importants, com el rus o el xinès.  

“Estem veient molt comprador 
nord-americà, que quan ve aquí es 
troba que els productes li surten 
més econòmics que al seu país i 
aprofita i se n’endú més d’un per 
repartir-lo entre amics i familiars 
o directament per revendre’l”, ex-
plica un venedor. I un altre afegeix 
que també hi ha molt client asiàtic 

BARCELONA
MARIA ORTEGA

Gent fent cua en una de les botigues de luxe del passeig de Gràcia de Barcelona. FRANCESC MELCION

Societat

Una turista, ja firada, caminant pel centre de la 
capital catalana. FRANCESC MELCION  
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4.9. XARXES SOCIALS BARCELONA OBERTA

Barcelona Oberta és molt activa a xarxes socials. Està present a Twitter, Linkedin, Facebook i 
Instagram. 

FACEBOOK 
Actualment ens segueixen 928 persones  
Augment de 60 seguidors vs any anterior
Amb un total de 764 publicacions (3 diàries)

TWITTER 
Actualment ens segueixen 4974 usuaris
Un total de 1694 tuits anuals.
5 tuits diaris de mitja.

INSTAGRAM 
Actualment ens segueixen 1301
Augment de 102 seguidors
Amb un total de 265 publicacions (22 mensuals)
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LINKEDIN 
Aquest any hem iniciat el nostre camí a LinkedIn
Actualment ens segueixen 354 usuaris
Amb un total de 161 publicacions
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RELACIONS
INSTITUCIONALS
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Reunió dels membres de la Junta Directiva de 
Barcelona Oberta amb el Secretari General 
d’Empresa de la Generalitat, el Sr. Albert 
Castellanos i el director general de Comerç, 
el Sr. Jordi Torrades.

Durant el 2021 vam participar activament 
amb la regidoria de Mobilitat en la definició 
de la DUM. L’estratègia estava consensuada 
amb el sector i es va presentar públicament 
al gener del 2022.

Reunió dels membres de la Junta de 
Barcelona Oberta amb el cap de l’oposició al 
Parlament, el Sr. Salvador Illa.

REUNIONS AMB ADMINISTRACIONS

PRESENTACIÓ DE L’ESTRATÈGIA DE LA DUM (DISTRIBUCIÓ URBANA DE 
MERCADERIES)
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El 4 de març del 2022, l’Ajuntament 
de Barcelona va aprovar un Pla d’Usos 
a l’Eixample per limitar l’obertura de 
restaurants, supermercats i altres activitats 
vinculades al turisme.

En una reunió amb entitats de la Barcelona 
Comerç i Barcelona Oberta, juntament amb 
altres sectors com restauració, tallers, etc., es 
va decidir presentar al·legacions conjuntes. 
Es va decidir cercar un urbanista que ens 
ajudés a plantejar al·legacions generals i més 
específiques per zones.

Al llarg de 2022, hem assistit a diverses 
reunions amb motiu de les al·legacions al Pla 
d’Usos de l’Eixample, tant al Districte, com 
amb tècnics urbanistes i entitats de diferents 
sectors. Finalment es van presentar les 
al·legacions per part de tots el membres de 
BO de l’Eixample, GHB, GRB, Gremi Motor, 
Foment, Comertia, Gremi de Flequers i Gremi 
de Tallers. 

PLA D’USOS DE L’EIXAMPLE

PRESENTACIÓ PLA D’ACCIÓ DE 
COMERÇ. GENERALITAT

JORNADA DE SEGURETAT DELS 
MOSSOS
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Barcelona Oberta va ser convidada i va estar 
present al Còctel de Benvinguda del Mobile 
World Congress. 

Participem al costat del Gremi de Restauració 
de Barcelona en la segona fase de Ciutats 
Magnífiques. Repliquem l’acció transversal 
que parteix d'una promoció en hostaleria que 
regala premis de botigues locals pròximes, 
impulsa la rotació dins del punt de venda i 
contribueix a l'impuls del negoci local. Va 
tenir inici l’11 d’octubre. 

PARTICIPACIÓ AL CHALLENGE SOBRE 
MOBILITAT DE BARCELONA GLOBAL

CÒCTEL DEL MOBILE WORLD 
CONGRESS

BARCELONA MAGNÍFICA. PROJECTE GREMI RESTAURACIÓ DE BARCELONA - 
SAN MIGUEL - BARCELONA OBERTA
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PRESENTACIONS KIT DIGITAL

ANGED I COMISSIÓ SEGURETAT 

ESTRATÈGIA DE SOSTENIBILITAT 
TURÍSTICA. Consell CTiC

PRESENTACIÓ BALANÇ SOCIAL 
D’AGBAR

Aquest any, hem participat com a ponents 
en diverses jornades: Fira SIL, Trobada 
Anged, Barcelona Global, Barcelona Futur. I 
vam tenir una compareixença a la Comissió 
de Seguretat del Parlament de Catalunya.

JORNADES
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PARLEM DE TURISME: BARCELONA FUTUR

SIL 
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ESPAI ECONÒMIC IGUALADA

XVIII PREMIS BARCELONA COMERÇ

PRESENTACIÓ CAMPANYA DE NADAL

NADAL 2022: ENCESA DE LLUMS

ASSISTÈNCIA ALS ACTES DE L’ADMINISTRACIÓ I DEL SECTOR
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FÒRUM EUROPA

FÒRUM TURISME-TURESPAÑA ACTE SANTA EULALIA DEL GREMI 
DE RESTAURACIÓ DE BARCELONA

HELLO BARCELONA-BARCELONA 
GLOBAL
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PRESENT I FUTUR DE LA 
CONTRACTACIÓ SOCIALMENT 
RESPONSABLE

PREMIS COMERÇ BARCELONA

COMERTIA: JORNADA RETAIL DE 
TRIPLE IMPACTE

DIADA DE LA GUÀRDIA URBANA DE 
BARCELONA

DINARS INTERMÈDIA
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PRESENTACIÓ ANUNCI DE NADAL 
GREMI DE RESTAURACIÓ DE 
BARCELONA

PRESENTACIÓ DEL BARCELONA 
FESTIVAL DE NADAL

DINAR AMB LA MINISTRA REYES 
MAROTO

Aquest any hem coordinat amb la Fundació 
Marató de TV3 la incorporació del sector 
comercial i de restauració.

Després de vàries reunions amb agents 
del sector comerç i restauració, vam ser 
part important del suport a la Marató 
2022. Es van repartir per tots el comerços 
associats cartells de la Marató que inclouen 
un codi QR per poder fer donacions i hi ha 
organitzacions que van fer accions directes 
de suport. Esperem poder mantenir aquesta 
col·laboració moltes edicions més.

MARATÓ TV3
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MEMBRES PATROCINADORS

PARTNERS

AMB EL SUPORT DE:

SPONSORS
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Des de Barcelona Oberta donem 
les GRÀCIES a totes les persones 
i entitats amb les que hem tingut 
l'oportunitat de col·laborar, compartir 
i co-crear iniciatives per impulsar la 
Barcelona que volem.

Nuria Paricio
Directora General
Barcelona Oberta 




